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实验室危险废物分类与回收指南
The Guideline of laboratory Hazardous Waste Classfication and Recycling in DKU
实验室危险废物是指在实验过程中产生的、具备以下情形之一的固体废物或液态废物（根据《国家危险废物名录》（2021版））：
The Laboratory hazardous waste refers to solid or liquid waste generated during the experimental process that meets one of the following conditions (according to the 'National Hazardous Waste List' (2021 Edition)):
（1）具备毒性、腐蚀性、易燃性、反应性或者感染性等一种或几种；
Possesses toxicity, corrosiveness, flammability, reactivity, or infectiousness, singly or in combination;
（2）可能对生态环境或人体健康造成有害影响。It may have adverse effects on the ecological environment or human health.
1.实验室危险废物的分类
Classfication of Laboratory Hazardous Waste 
1.1化学危险废物：使用危险化学品后产生的废物，包括有机化学废液、废酸、废碱，媒体工作室产生的显影液、定影液等液态废物；废化学试剂如重金属盐类、生化试剂；实验室固体废物如分析化学实验用填料、生物实验用琼脂以及空气过滤用废渣等。
Chemical Hazardous Waste: Generated after using hazardous chemicals, including liquid wastes such as organic reagents waste, acids waste, alkalis waste ,or developer solutions and fixing solutions from media studios; chemical waste such as heavy metal salts, biochemical reagents; Laboratory solid wastes such as fillers for analytical chemistry experiments, agar for biological experiments, and residues for air filtration.
1.2电子和机械废弃物：废弃的含汞用具（如温度计、压力计）或含汞化学试剂；废弃电池；机械加工后产生的机油、金属屑、电焊废料等。
Electronic and Mechanical Waste: Discarded mercury-containing tools (such as thermometers, pressure gauges) or mercury-containing chemical reagents; discarded batteries; used oil, metal shavings, welding waste generated after mechanical processing.
1.3包装物：盛放危险化学品的试剂瓶、桶或纸箱；盛放感染材料的包装等。
Packaging: Reagent bottles、buckets or cartons containing hazardous chemicals, or container containing fuels and biological reagents.
1.4生物危险废物：（1）受潜在感染性污染的废弃实验材料，如血液、体液、人体细胞培养基、细菌培养基、病毒、重组DNA等；（2）一次性实验用品：手套、口罩、超净工作台或实验台内使用过的纸巾（无论是否污染）、移液管、培养皿/板、离心管及移液器Tips头；（3）病理性废物如实验动物尸体、病理组织切片等；（4）实验动物笼具和垫料。
Biological Hazardous Waste: (1) Disposal experimental materials contaminated with potentially infectious, such as blood, body fluids, human cell culture media, bacterial culture media, viruses, recombinant DNA, etc.; (2) Disposable laboratory consumables: gloves, masks,clean benches or tissues used within the workspace (whether contaminated or not), pipettes, culture dishes/plates, centrifuge tubes, and pipette tips; (3) Pathological waste such as laboratory animal carcasses, pathological tissue sections, etc.; (4) Animal cage and bedding.
1.5锐器：医用手术器械如注射器针头、剪刀、镊子、刀片等；玻璃材质用品如盖玻片、试管、移液管等；破损的玻璃制品如烧杯、量筒等。
Sharps: Medical surgical instruments such as syringe needles, scissors, forceps, blades, etc.; Glass products such as coverslides, test tubes,Pasteur pipettes, etc.; Broken glass supplies such as beakers, measuring cylinders, etc.
2. 危险废物的容器或包装
Containers or Packaging of Hazardous Waste
废液桶：用于盛放液态危险化学品、废酸、废碱、显影液等。
Waste disposal container: Used for storing liquid hazardous chemicals, waste acids, waste alkalis, developer solutions, etc.
原容器或试剂瓶：用于盛放重金属盐、生化试剂。
Original container or reagent bottles: Used for storing heavy metal salts, biochemical reagents.
密封桶：用于盛放实验室固体废物。
Sealed container: Used for storing solid waste.
    高压袋：用于盛放生物危险废物。受病原微生物污染的废物必须使用黄色、且标记生物危害的高压袋。
Autoclave bags: Used for storing biological hazardous waste. Waste contaminated with pathogenic microorganisms must use yellow autoclave bags labeled with biological hazards.
   转移箱：用于盛放电子或机械废弃物。
Transfer boxes: Used for storing electronic or mechanical waste.
   玻璃垃圾盒：用于盛放玻璃材质用品、破损玻璃制品。
Glass waste bins: Used for storing glass items, broken glass products.
锐器桶：用于盛放医用手术器械。
Sharps conta iners: Used for storing medical surgical instruments.
   吨袋：用于转移大量液体废物或固体废物的容器。
Ton bags: Used as containers for transferring large amount of liquid or solid waste.
3.危险废物的标记及存放要求
Labeling and Storage Requirements for Hazardous Waste
   3.1应填写危险废物标签（见附件1）并张贴到容器或包装上,要写明成分的全称或化学式，不可缩写或简写；
Hazardous waste labels (see Annex 1) must be filled in and posted on the containers, with the full name or chemical formula of the components, not for abbreviations or shortcuts.
3.2 盛放有机化学废液的废液桶不得装满，需预留约1/10的空间；
Waste liquid containers containing organic chemical waste should not be full, and about 1/10 of the space is reserved.
   3.3 化学废液不得随意混放。倒入废液桶之前，应仔细核对包装桶上成分，确认倒入后不会发生反应（产生有毒有害气体、产热等）；
Liquid chemical waste must not be mixed randomly. Before pouring into containers, check the components in the hazardous waste labels carefully and ensure that no reactions (such as toxic and harmful gases, heat generation, etc.) after mixing.
3.4 废化学试剂优先存放在原容器，保持原有标签，并注明是废弃试剂；
Solid chemical waste should be preferentially stored in the original container, maintained the original labels and indicated “discarded”.
3.5 易制毒、易制爆等管控品的空试剂瓶，汞和含汞的化合物废物需标明主要成分，并单独存放在废弃物暂存间指定区域；
Empty container of regulated Chemicals such as precusor chemicals and explosive precusors as well as mercury and mercury-containing compound waste, need to be indicated with the main components and stored separately in specified areas of the waste storage room.
   3.6 涉病原微生物操作的生物废物必须使用专用黄色高压袋包装，经消毒灭菌后才能转入废弃物暂存间。
Biological waste from operations involving pathogenic microorganisms must be packed in special yellow autoclave bags and disinfected before being transferred to the waste storage room.
4.危险废物的存放区域
Storage Room for Hazardous Waste
4.1 IB楼危险废物存放地点
Hazardous waste storage locations in the IB building:
  2077、3097存放化学危险废物，电子和机械废弃物及包装物；
Chemical hazardous waste, electronic and mechanical waste, and packaging are stored in Rooms 2077 and 3097. 
2075、3095存放生物危险废物，锐器。
Biological hazardous waste and sharps are stored in rooms 2075 and 3095.
4.2 WDRI 楼危险废物存放地点
Hazardous waste storage locations in the WDRI building:
  1209C存放化学危险废物，电子和机械废弃物及包装物；
Chemical hazardous waste, electronic and mechanical waste, and packaging materials are stored in room 1209C.
1209 D存放生物危险废物，锐器。
Biological hazardous waste and sharps are stored in room 1209D. 
5. 危险废物回收要求
5.1房间进出权限：获得门禁授权后方可进入，首次需通过实验室进出授权系统递交申请。
Room access authorization: Access to room is required authorization.. For the first time, please apply for it through the online lab access request form.
5.2 回收时间：工作日上午9:00-下午5:00；节假日请提前邮件或电话预约。
Schedule : 9:00 AM to 5:00 PM in workdays; Please make an appointment in advance via email or phone for holidays
5.3联系方式：
Contact：
孙平Sun Ping  ping.sun@dukekunshan.edu.cn; 13377888371 
罗琳Luo Lin   lin.luo@dukekunshan.edu.cn，18260087515
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